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پوشش بیمه خبرنگاری از جامعیت و 
شمولیت کافی برخوردار نیست

رئیس دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی با 
اشاره به چالش های فراسوی خبرنگاران، از دولت 
مشاغل  به  که  آوانتاژهایی  تمام  که  خواست 
به  می گیرد  تعلق  پرخطر  حرفه های  و  سخت 

جامعه خبرنگاران نیز تعلق گیرد. 
به گزارش ایسنا، علیرضا زالی در مراسم طنین 
خدمت و آیین گرامیداشت مقام راویان سلامت 
که همزمان با روز خبرنگار با حضور سخنگوی 
دولت در دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی 
یاد شهید  و  نام  بزرگداشت  برگزار شد، ضمن 
صارمی و همچنین جانفشانی های خبرنگاران، 
گفت: امروز ظرفیت رسانه ای و کالبد خبرنگاری 
کشور در اوج قله خودکفایی و توسعه فرهنگی و 
اجتماعی قرار دارد و همه رسانه های کشور مزین 
به حضور سخت کوشانی در کسوت خبرنگاری 
مهارت  هم  و  دانش  نظر  از  هم  که  هستند 

توانایی های فراوانی دارند.
وی خطاب به سخنگوی دولت گفت: با افتخار 
اعلام می کنم که در حال حاضر باید قوی ترین، 
پرافتخار  حوزه های  بسیط ترین  حرفه ای ترین، 
خبرنگاری را به حوزه سلامت اختصاص داد و 

از همه خبرنگاران حوزه سلامت تشکر می کنم.
زالی با بیان اینکه همزمان با روز خبرنگار جا 
دارد که چند درخواست را از دولت مطرح کنیم 
افزود: به دلیل تعاملات و استمرار آن با جامعه 
خبرنگاری، با برخی چالش های فراسوی این قشر 
روبرو و آشنا هستیم؛ بر همین اساس به عنوان 
اولین درخواست از دولت مردمی می خواهم که 
به معنای واقعی ضوابط و اصول مربوطه، شغل 
خبرنگاری جزو مشاغل سخت و زیان آور تلقی 
شود؛ هرچند که بعضاً اقداماتی در این زمینه 

انجام شده، اما کافی نیست.
تمام  داریم  درخواست  بنابراین  افزود:  وی 
آوانتاژهایی که به مشاغل سخت و حرفه های 
پرخطر تعلق می گیرد به جامعه خبرنگاران نیز 

تعلق گیرد.
یک  نیازمند  راستا  همین  در  داد:  ادامه  زلی 
بسته حمایتی حقوقی، معنوی، معیشتی، رفاهی 
و اجتماعی برای قشر پرافتخار خبرنگاری هستیم. 
امیدواریم دولت چنین بسته ای را در مصوبات 
خود بگنجاند تا جامعه خبرنگاری بتواند خدمات 

بیشتری را در عرصه اطلاع رسانی داشته باشد.

 به گزارش ایلنا، در روزهای اخیر موضوع قطع دست کودک ۹ 
ساله بر اثر حادثه ایجادشده در یک پله برقی در منطقه ۱۶ پایتخت، 
بار دیگر موضوع خرابی، فرسودگی و حوادث احتمالی پله برقی های 
پل های عابر پیاده و متروی تهران را مورد توجه قرار داده است. در 
این حادثه اما نکته مهم، عدم عذرخواهی سازمان زیباسازی شهر 
تهران به عنوان متولی نگهداشت پله برقی های پل های عابر پیاده از 
خانواده کودک آسیب دیده بود و این سازمان حتی در بیانیه خود 
درباره این حادثه به نوعی این خانواده را مقصر دانست و تاکید 
کرد که »کودکان باید با در دست داشتن دست والدین از پله برقی 
استفاده کنند و این کودک دست خود را روی صفحه پله برقی قرار 

داده بود.« 
اما در دوره کنونی مدیریت شهری تهران، این اولین باری نیست 
که به دلیل ضعف نگهداشت امکانات شهری، حادثه ای ناگوار برای 
کودکان رخ می دهد و تا کنون چند بار شاهد وقوع چنین حوادثی 
در این زمینه بوده ایم؛ به طور مثال علاوه بر حادثه چله برقی متروی 
شهید بهشتی در خرداد امسال که ۱۸ مصدوم داشت و کودکان نیز 
در زمره مصدومان آن بودند، در تیرماه ۱۴۰۱ یک کودک ۴ ساله که 
به همراه خانواده خود برای استراحت به حاشیه میدان افسریه رفته 
بود، داخل یک چاه موجود در فضای سبز سقوط کرد و کشته شد.
جالب این که در آن حادثه نیز شهردار وقت منطقه ۱۵ که چند 
ماه بعد به عنوان شهردار منطقه یک برگزیده شد، مدیریت شهری 
را که باید دور آن چاه حصار می کشید و مانع از ورود افراد به 
آن محدوده خطرناک می شد، مقصر نداست و تاکید کرد که »این 
اتفاق داخل پارک یا فضای سبز تفریحی منطقه رخ نداده است و 
ما برای آبیاری فضای سبز رمپ و لوپ های محدوده افسریه از چاه 

عمیق دیگری استفاده می کنیم.« 
باید ایمنی پله برقی ها را بالا ببریم 

رویکرد مقصر جلوه دادن افراد حادثه دیده به جای پذیرفتن تقصیر 
در وقوع حادثه توسط مدیریت شهری، اتفاقا موجب اعتراض برخی 
اعضای شورای شهر تهران نیز شده است و ناصر امانی در همین 
زمینه در جلسه روز ۱۵ مرداد شورا تاکید کرد که »ای کاش به جای 
سازمان زیباسازی، روابط عمومی و امور بین الملل شهرداری اطلاعیه 
می داد و عذرخواهی می کرد و با خانواده ابراز همدردی می کرد و 
خسارت را به عهده می گرفت، نه این که یک اطلاعیه بدهند و 
پیشاپیش خود را از همه چیز تبرئه کنند و تقصیر را بر گردن یک 

کودک ۹ ساله و مادرش بیاندازند که مهمان ما بودند.« 
رئیس  هاشمی،  تشکری  جعفر  سید  که  است  نکته ای  این 
کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر تهران نیز در 
گفت وگو با ایلنا آن را تایید کرد و گفت: این رویکرد نادرستی است 
که بعد از وقوع هر حادثه، مدیریت شهری خود مردم را مقصر 
جلوه بدهد. پله برقی برای راحتی مردم در خیابان نصب می شود و 
قرار نیست این پله ها محل صدمه و قتلگاه برای شهروندان باشد، 
بنابراین اگر یک پله نقص دارد یا آسیب پذیر است، باید مشکل 
آن را برطرف کنند تا مردم بتوانند با ایمنی و امنیت در پله برقی ها 

تردد کنند. 
وی افزود: نمی توانیم به شهروندان بگوییم که کودکان یا مثلا 
افراد سالمند و کم توان نباید از پله برقی ها تردد کنند و بقیه افرادی 
هم که می خواهند از این پله ها استفاده کنند، مسئولیت جانشان 
با خودشان است. این حرف غیرمنطقی است و ما باید ضعف ها و 
اشکالات پله برقی ها را رفع کنیم و سطح ایمنی آنها را بالاتر ببریم تا 

شهروندان بتوانند با خیالی آسوده از این پله ها استفاده کنند.

شهرداری حتما باید از خانواده کودک آسیب دیده دلجویی کند 
تشکری هاشمی با بیان این که اشکالات موجود در پله برقی ها 
و سال ها  فرسودگی  اثر  بر  بلکه  نیست،  آنها  از طراحی  ناشی 
استفاده از آنها، ایراداتی در آنها به وجود آمده است که باید 
خانواده  از  باید  حتما  تهران  شهرداری  کرد:  عنوان  شود،  رفع 
اخیر عذرخواهی و دلجویی کند و روند  آسیب دیده در حادثه 
با  باید  انتها دنبال کند. همچنین حتما  تا  را  آنها  درمان فرزند 
مقصران احتمالی که در نگهداشت پله برقی ها ضعف داشتند، 
برخورد قانونی صورت گیرد تا این گونه اتفاقات و سهل انگاری ها 

تکرار نشود.
رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر تهران 
ادامه داد: هنوز نمی توان اظهار نظر کرد که آیا شهرداری و سازمان 
زیباسازی در این حادثه مقصر بوده یا خیر، ولی اولا ما در کمسیون 
عمران شورا در حال تهیه گزارش درباره این مساله هستیم و ثانیا 

مدیریت شهری به لحاظ انسانی وظیفه دارد که حتی اگر هیچ 
تقصیری متوجه آن نباشد، حتما از خانواده آسیب دیده دلجویی 

کند و به فرزند آنها رسیدگی دقیق داشته باشد. 
فعال بودن یک پله برقی به معنای ایمنی کامل آن نیست 

تشکری هاشمی در بخش دیگری از صحبت های خود گفت: 
براساس آخرین گزارشی که در نیمه اردیبهشت ماه امسال درباره 
کردیم،  تهیه  پیاده  عابر  پل های  پله برقی های  خرابی  وضعیت 
بیش از ۷۵ درصد پله برقی ها کار می کند، اما فعال بودن یک 
پله برقی الزاما به معنای نداشتن نقص یا برخورداری از ایمنی 
کامل نیست، یعنی ممکن است یک پله برقی روشن باشد، اما 
مثلا هندریل آن خراب باشد یا استپ ها یا دندانه های صفحه 
ثابت آن آسیب دیده باشد و همه این موارد ممکن است باعث 

ایجاد حادثه شود.
وی در ادامه گفت: برای این که پله برقی های پل های عابر پیاده 

همواره فعال باشد یا کمتر دچار نقص یا خرابی شود یا اگر مشکلی 
هم پیش بیاید، سریعا برطرف شود، نباید مدیریت این پله برقی ها 
واحد  این سازمان،  زیرا  باشد،  تهران  زیباسازی شهر  با سازمان 
تخصصی نگهداری از پله برقی ها نیست و دلیلی نمی شود که چون 
سازمان زیباسازی تبلیغات عرشه پل ها را برعهده دارد، تعمیرات و 

نگهداشت پله برقی ها نیز به این سازمان واگذار شود.
نگهداشت پله برقی ها باید به شهرداری های نواحی سپرده شود  

رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای شهر تهران با تاکید 
بر این که موضوع نگهداشت پله برقی  ها باید از سازمان زیباسازی 
به  گفت:  شود،  داده  مربوطه  تخصصی  واحد های  به  و  گرفته 
تعمیر  می توانند  که  تخصصی  واحد های  بهترین  می رسد  نظر 
معاونت های  باشند،  داشته  برعهده  را  پله برقی ها  نگهداشت  و 
حمل ونقل شهرداری های مناطق هستند و خود مناطق نیز این کار 
را از شهرداری های ناحیه مطالبه کنند، یعنی در عمل نگهداشت 

پله برقی ها به نواحی شهرداری سپرده شود.
وی در پایان تصریح کرد: با توجه به این که حدود ۵۰۰ پله برقی 
پل عابر پیاده در تهران وجود دارد و شهرداری ۱۲۳ ناحیه دارد، 
هر  به  نواحی سپرده شود،  به  پله برقی  ها  مدیریت  اگر  بنابراین 
ناحیه شهرداری به طور متوسط کمتر از ۵ پله برقی می رسد که 
شهرداران نواحی و مدیران فنی و اجرایی هر ناحیه می تواند هر 
روز از این پله ها بازدید کنند، اما وقتی مدیریت تمام پله برقی ها به 
یک سازمان واگذار می شود که وظایف اجرایی متعددی دارد و یک 
نهاد تخصصی نیز محسوب نمی شود، حتما احتمال بروز نقص و 

حوادث احتمالی در پله برقی ها نیز بالا می رود.
عذرخواهی عضو شورای شهر تهران 

این سخنان البته در حالی بیان می شود که در نهایت این ناصر 
امانی بود که در یکصد و شصت و هفتمین جلسه دوره ششم شورا 
طی تذکری در واکنش به گزارش مربوط به حادثه پله برقی خیابان 
رجایی از خانواده یک کودک آسیب دیده در پله برقی ها عذرخواهی 
کرد و  گفت: کارشناسی که می تواند درباره این موضوع نظر دهد 
یک کارشناس فنی رسمی دادگستری است که می تواند مشخص 
کند به چه میزان فردی که از این پله برقی استفاده کرده، مقصر 
است و به چه میزان شهرداری و کسانی که مسئول نگهداری این 
پله برقی بوده اند.وی افزود: خیلی مهم است که در مورد این حادثه 
بی تفاوت نباشیم. از دو روز قبل که این حادثه رخ داده، شورا و 
شهرداری مورد سوال و هجمه اند که تا کی قرار است این حوادث در 
شهر تهران تکرار شود؟!عضو شورای اسلامی شهر تهران تاکید کرد: 
ای کاش به جای سازمان زیباسازی، روابط عمومی و امور بین الملل 
شهرداری اطلاعیه می داد و عذرخواهی می کرد و با خانواده ابراز 
همدردی می کرد و خسارت را به عهده می گرفت، نه این که یک 
اطلاعیه بدهند و پیشاپیش خود را از همه چیز تبرئه کنند و تقصیر 
را بر گردن یک کودک ۹ ساله و مادرش بیاندازند که مهمان ما 
بودند. امانی در پایان تصریح کرد: این نوع بیانیه صادر کردن دور 
از انصاف بود. در همین جا از افکار عمومی عذرخواهی می کنم و به 
جای روابط عمومی شهرداری ابراز تاسف و همدردی می کنیم و حق 
این خانواده می دانیم که در مراجع قضایی علیه شهرداری تهران 
احقاق حق کنند. باید یک کارشناس رسمی بی طرف و تخصصی 
این حادثه را بررسی کند و میزان سهم تقصیر شهرداری تهران را 
معلوم کند و آن را به افکار عمومی اعلام نماید و همه گناه را به 
گردن یک کودک بی گناه که مهمان کشور ما بوده اند و مادرش 

نیندازند.

مدیریت شهری بعد از وقوع هر حادثه، خود مردم را مقصر جلوه می دهد! 

فاجعه یک پله برقی
رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر تهران گفت: پله برقی برای راحتی مردم در خیابان نصب می شود 
و قرار نیست این پله ها محل صدمه و قتلگاهی برای شهروندان باشد. این رویکرد نادرستی است که بعد از وقوع هر حادثه، 

مدیریت شهری، خود مردم را مقصر جلوه بدهد.

مدیر برنامه بهداشت پرتوهای وزارت بهداشت ضمن تاکید بر لزوم توجه 
به مقوله »پیشگیری« در عین حال در تشریح آثار مضر اشعه UV برای 
سلامت گفت: سرطان پوست، پیرپوستی زودرس، مشکلات بینایی و ... از 

عوارض قرارگیری طولانی مدت در معرض این اشعه است.

 مهندس علی گورانی در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به ریشه دار بودن 
باورهای درمان محور در میان مردم و سهل انگاری در اقدامات پیشگیرانه، 
گفت: این درحالی است که اگر به موضوع پیشگیری اهمیت بیشتری داده 
شود دیگر لازم نیست تا این حد »درمان« پررنگ شود. علی رغم خود مردم، 
شرایط دیگری هم در شکلگیری نگاه درمان محور موثر بودند چراکه درمان 
ملموس تر و بسیار زود بازده تر از پیشگیری است؛ در حالی که بازدهی 
تغییر سبک زندگی، بلندمدت باشد. ضرورت دارد با آموزش علمی و مستمر 
نسبت به تغییر این باورها تلاش جدی شود.او با اشاره به اینکه یکی از 
عوامل محیطی موثر بر سلامت، تشعشعات است، توضیح داد: تشعشعات 
انواع مختلف یون ساز و غیریون ساز دارد که اشعه ماوراءبنفش غیریون ساز 
است و در دسته تشعشعات طبیعی قرار می گیرد که از نور خورشید می آید 
و خود مشتمل بر سه طیف A، B، C است. طیف C پرخطر است و تقریبا 
 C مقدار بیشتری نسبت به طیف B توسط لایه ازن حذف می شود، طیف
به زمین می رسد و طیف A که کم انرژی تر است با طول موج بلندتر می تواند 
از لایه ازن عبور کرده و نه تنها به سطح زمین برسد بلکه از پوست موجودات 
هم عبور کند و در صورت مواجهه زیاد حتی مشکلاتی نظیر سرطان بدخیم 

پوست ایجاد کند.

هشدار تابش اشعه UV حتی در سایه

در روزهای 
اخیر موضوع 

قطع دست 
کودک ۹ ساله 

بر اثر حادثه 
ایجادشده در 
یک پله برقی 
در منطقه 1۶ 
پایتخت، بار 

دیگر موضوع 
خرابی، 

فرسودگی و 
حوادث احتمالی 

پله برقی های 
پل های عابر 

پیاده و متروی 
تهران را مورد 

توجه قرار داده 
است


